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ΙΙ. ΠΑΘΗΤΙΚΟΣ ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ Β΄ ΚΑΙ ΠΑΘΗΤΙΚΟΣ ΑΟΡΙΣΤΟΣ Β΄

ΓΕΝΙΚΑ:	� Ο Παθητικός Μέλλοντας και Αόριστος Β΄ διαφέρει από τον Παθητικό Μέλλοντα και Αό-
ριστο Α΄, γιατί δεν έχει το σύμφωνο -θ-, π.χ.	παιδευθήσομαι - ἐπαιδεύθην (Α΄)

											           γραφήσομαι - ἐγράφην (Β΄).
				�Κ    ατά τα άλλα, κλίνεται όπως ο Παθητικός Μέλλοντας και Αόριστος Α΄, με μόνη διαφορά 

ότι στο β΄ ενικό Προστακτικής λήγει σε -θι αντί για -τι, π.χ. γράφηθι (αλλά: παιδεύθητι).

ΠΑΡΑΔΕΙΓΜΑ ΚΛΙΣΗΣ
ΠΑΘΗΤΙΚΟΣ ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ Β΄

Οριστική Ευκτική Απαρέμφατο
γραφήσομαι γραφησοίμην γραφήσεσθαι
γραφήσει (-ῃ) γραφήσοιο
γραφήσεται γραφήσοιτο Μετοχή
γραφησόμεθα γαφησοίμεθα γραφησόμενος
γραφήσεσθε γραφήσοισθε γραφησομένη
γραφήσονται γραφήσοιντο γραφησόμενον

ΠΑΘΗΤΙΚΟΣ ΑΟΡΙΣΤΟΣ Β΄
Οριστική Υποτακτική Ευκτική Προστακτική Απαρέμφατο

ἐγράφην γραφῶ γραφείην — γραφῆναι
ἐγράφης γραφῇς γραφείης γράφηθι
ἐγράφη γραφῇ γραφείη γραφήτω Μετοχή
ἐγράφημεν γραφῶμεν γραφείημεν-εῑμεν — γραφείς
ἐγράφητε γραφῆτε γραφείητε-εῖτε γράφητε γραφεῖσα
ἐγράφησαν γραφῶσι(ν) γραφείησαν-εῖεν γραφέντων-ήτωσαν γραφέν

ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ

1)	�Τ α μονοσύλλαβα ρήματα με -ε-, για να σχηματίσουν τους Παθητικούς Β΄, τρέπουν το -ε- σε -ᾰ- 
(βραχύχρονο). Αυτά είναι:
	 δέρω:	 δαρήσομαι - ἐδάρην
	 κλέπτω:	 κλαπήσομαι - ἐκλάπην
	 σπείρω:	 σπαρήσομαι - ἐσπάρην
	 στέλλω:	 σταλήσομαι -  ἐστάλην
	 στρέφω:	 στραφήσομαι - ἐστράφην
	 τρέπω:	 τραπήσομαι - ἐτράπην
	 τρέφω:	 τραφήσομαι - ἐτράφην
	 φθείρω:	 φθαρήσομαι - ἐφθάρην

Αλλά σύνθετο	 λέγω:	 συλλεγήσομαι - συνελέγην

2)	�Τ α μονοσύλλαβα ρήματα με -η-, για να σχηματίσουν τους Παθητικούς Β΄, τρέπουν το -η- σε -ᾰ- 
(βραχύχρονο). Αυτά είναι:
Σύνθετο	πλήττω:	 ἐκ(κατα)πλαγήσομαι - ἐξ(κατ)επλάγην

	 σήπω:	 σαπήσομαι - ἐσάπην
	 τήκω:	 τακήσομαι - ἐτάκην

Αλλά απλό	 πλήττω:	 πληγήσομαι - ἐπλήγην
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ΕΜΠΕΔΩΣΗ ΘΕΩΡΙΑΣ

1. �Να συμπληρώστε τα κενά στους παρακάτω πίνακες (Τα ρήματα είναι σε Παθητικό Αόριστο Α΄ 
και Β΄):

Οριστική Υποτακτική Ευκτική
ᾐσχύνθη

κατακλεισθείη

ἐτρώθητε

βουλευθῆτε

ἐνουθετήθη

ἐσπάρη

ἐπιτραπῶσι

βλαβεῖεν

διαλεχθείη

ἀχθεσθῇς

ἐκόπησαν

διεγνώσθησαν

καταπλαγῇ

Προστακτική Απαρέμφατο Μετοχή

ἐξαγγέλθητι
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3) �Τα ρήματα που έχουν Ενεργητικό Αόριστο Β΄, δε σχηματίζουν Παθητικό Αόριστο Β΄.
	 Εξαίρεση: �Το τρέπω: ἔτρεψα (Α΄) κ΄ ἔτραπον (Β΄, ποιητικός) στην Ενεργητική, ἐτρεψάμην (Α΄)1 - 

ἐτραπόμην (Β΄)2 - ἐτρέφθην (Παθ. Α΄) κ΄ ἐτράπην (Παθ. Β΄) στη Μέση.

4)	� Ορισμένα ρήματα σχηματίζουν και Παθητικό Αόριστο Α΄ και Παθητικό Αόριστο Β΄. Τέτοια είναι:
	 ἀλλάττω:	 ἠλλάχθην κ΄ ἠλλάγην
	 ἁρπάζω:	 ἡρπάσθην (ἡρπάχθην) κ΄ ἡρπάγην
	 βλάπτω:	 ἐβλάφθην κ΄ ἐβλάβην
	 ζεύγνυμι:	 ἐζεύχθην κ΄ ἐζύγην
	 κλέπτω:	 ἐκλέφθην κ΄ ἐκλάπην
	 κλίνω:	 ἐκλίθην κ΄ ἐκλίνην
	 κρύπτω:	 ἐκρύφθην κ΄ ἐκρύβην
	 μείγνυμι:	 ἐμείχθην κ΄ ἐμίγην
	 ῥίπτω:	 ἐρρίφθην κ΄ ἐρρίφην
	 στρέφω:	 ἐστρέφθην κ΄ ἐστράφην
	 συλλέγω:	 συνελέχθην κ΄ συνελέγην
	 τάττω:	 ἐτάχθην κ΄ ἐτάγην
	 τρέπω:	 ἐτρέφθην κ΄ ἐτράπην
	 τρέφω:	 ἐθρέφθην κ΄ ἐτράφην
	 φαίνω:	 ἐφάνθην3 κ΄ ἐφάνην4 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΣ ΠΙΝΑΚΑΣ ΡΗΜΑΤΩΝ ΜΕ ΠΑΘΗΤΙΚΟΥΣ Β΄

	 θάπτω:	 ταφήσομαι - ἐτάφην
	 κατάγνυμι:	 — - κατεάγην
	 κόπτω:	 κοπήσομαι - ἐκόπην
	 μαίνομαι:	 — - ἐμάνην
	 πήγνυμι:	 παγήσομαι - ἐπάγην
	 πλέκω:	 — - (ἐν)επλάκην
	 ῥήγνυμι:	 ῥαγήσομαι - ἐρράγην
	 σκάπτω:	 σκαφήσομαι - ἐσκάφην
	 σφάττω/σφάζω:	 σφαγήσομαι - ἐσφάγην
	 σφάλλω:	 σφαλήσομαι - ἐσφάλην
	 τρίβω:	 τριβήσομαι - ἐτρίβην
	 χαίρω:	 χα(ι)ρήσομαι - ἐχάρην (ενεργητική σημασία)…

1. = έτρεψα κάποιον σε φυγή.
2. = στράφηκα προς κάποια κατεύθυνση, κατευθύνθηκα.
3. = φανερώθηκα από άλλον.
4. = φανέρωσα τον εαυτό μου.
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2. Να συμπληρώσετε τα κενά με τον Παθητικό Αόριστο (Α΄ ή Β΄) που ζητείται στην παρένθεση:

• �Τῶν γάρ παλαιτέρων οἱ παρά Χείρωνι, ὧν ἐγώ _______________ (ἐπιμιμνῄσκομαι, Οριστ.), πολλά 
ἔμαθον.

• �Ὅταν τις ὁρᾶται ὑπό τοῦ ἐρωμένου, οὔτε λέγει οὔτε ποιεῖ αἰσχρά, ἵνα μή οὗτος _______________ 
(ὁρῶμαι, Υποτ.) ὑπ’ ἐκείνου.

• �Ἀρκεῖ ἑκάστῳ σοφιστήν _______________ (καλοῦμαι, Απρμφ.).

• �Δεῖ τινα ἐπιθέοντα φυλάττεσθαι μή οὗτος _______________ (ὠθοῦμαι, Μτχή) πέσῃ.

• �Πολλά δέ πλανᾶται ὁ λαγῶς ἀπορούμενος ὅπου _______________ (κατακλίνομαι, Υποτ. Παθ.  
Αορ. Β΄).

• �Ἡ ἔλαφος ταχύ _______________ (λαμβάνομαι, Οριστ.) ἐάν τοῦ προσθίου ποδός ἁλῷ.

• �Ἡμεῖς _______________ (ἀπαλλάττομαι, Οριστ. Παθ. Αορ. Β΄) τῆς αἰτίας.

• �Δέδοικα μή ἡμεῖς _______________ (φαίνομαι, Υποτ. Παθ. Αορ. Β΄) τἀναντία πράττοντες.

• �Ὁ ἥρως _______________ (πλήττομαι, Οριστ.) ὑπό Διός κεραυνῷ.

• �Ὁ μή _______________ (δέρομαι, Μτχή) ἄνθρωπος οὐ παιδεύεται.

• �Ἡ πόλις _______________ (κατασκάπτομαι, Οριστ.) εἰς ἔδαφος.

• �Λέγεται μετά τόν Κύρου θάνατον τούς περί αὐτόν ἑξακοσίους _______________ (διασπείρομαι, 
Απρμφ.).

• �Βασιλεύς _______________ (ἐκπλήττομαι, Οριστ.) τῇ ἐφόδῳ τῶν Ἑλλήνων.

• �Δεῖ ἀγανακτεῖν εἰ κακοδαιμονησάντων καί _______________ (μαίνομαι, Μτχή) ἀνθρώπων 
νομιμώτεροι γεγόναμεν.

• �Ὅτε οἱ ἄνθρωποι _______________ (ἀθροίζομαι, Ευκτ.), ἠδίκουν ἀλλήλους.

3. Να γράψετε τους ζητούμενους τύπους:

ἐτράφησαν:	 το ίδιο στην Υποτακτική	  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .                                          

τραπείη:	 το ίδιο στην Οριστική	  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .                                          

κατεφθάρης:	 το ίδιο στην Προστακτική	  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .                                          

φανέντων:	 το Απαρέμφατο	  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .                                          

παραφανῇ:	 το ίδιο στην Προστακτική	  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .                                          

ἐκλάπησαν:	Μ ετοχή	  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .                                          

σφαλεῖσαν:	 το γ΄ ενικό Οριστικής	  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .                                          

ἐξεπλάγην:	 το β΄ πληθυντικό Προστακτικής	  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .                                          

σαπεῖεν:	 το ίδιο στην Οριστική	  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .                                          

ἐκλέγηθι:	 το ίδιο στην Οριστική	  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .                                          

ἀπεστάλης:	 το ίδιο στην Ευκτική	  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .                                          

ἐπλήγησαν:	 το ίδιο στην Ευκτική	  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .                                          

ἀπηλλάγητε:	 το ίδιο στην Υποτακτική	  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .                                          

ἐτάκητε:	 το ίδιο στην Προστακτική	  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .                                          

ἁρπαγήσει:	 το ίδιο στην Ευκτική	  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .                                          


